

目 录

CONTENTS

回顾与展望

Review and Prospect

近 40 年来中日海上交流研究综述与展望——以跨国人物为主线

The Study of China – Japan Overseas Communication in the Past 40 Years

王勇/Wang Yong 1

中琉历史关系研究的回顾与展望

China – Ryukyu Historical Relations

谢忱 谢必震/Xie Chen, Xie Bizhen 19

近 40 年来明代海防史研究的回顾和检讨

The Study of Coastal Defence in the Ming Dynasty in the Past 40 Years

陈贤波/Chen Xianbo 34

近 40 年来宁波港史研究回顾与展望

The Study of Ningbo Port in the Past 40 Years

龚缨晏 陈中一/Gong Yingyan, Chen Zhongyi 46

广州古代海外贸易历史研究 40 年回顾(1979 – 2019)

The Study of Guangzhou's Overseas Trade History in the Past 40 Years

曾玲玲/Zeng Lingling 56

东亚研究

East Asia Studies

江户时期东渡日本的唐人及其对日本的文化影响——以唐馆为中心

The Chinese in Japan during the Edo Period and Their Influence on Japanese Culture :

A Study of Tojin Yashiki

吕品晶 韩宾娜/lv Pinjing, Han Binna 71

万方数据

开国序曲——1837年美船“马礼逊”号的日本之行	
A Prelude to the Opening of Japan : the Morrison Expedition to Japan in 1837	
郭满/Guo Man	82

域外视角

Overseas Perspectives

清“展海令”的实施与长崎唐馆设置的关系

Relations between Qing China and Edo Japan : “Zhan Hai Ling” of the Qing Court	
and the Establishment of Tojin Yashiki in Nagasaki	

[日]松浦章著 徐纯均译 曹婷、刘丽婷校译/*Matsuura Akira, translated by Xu Chunjun* 97

学人访谈

Interviews

全球史视野下日本学界的明清东亚海域史研究——中岛乐章先生访谈录

The Study of East Asian Maritime History during the Ming and Qing Dynasties in Japan	
from the Perspective of Global History : An Interview with Mr. Yoshiaki Nakajima	

赵庆华/Zhao Qinghua 109

书 评

Book Reviews

李伯重:《火枪与账簿:早期经济全球化时代的中国与东亚世界》

<i>Muskets and Accounting Records : China and East Asia in the Early Period of Economic Globalization</i>	
by Li Bozhong	

孙岩/Sun Yan 119

谢必震主编:《图说福建与海上丝绸之路》

<i>Series of “Fujian and Maritime Silk Road” Edited by Xie Bizhen</i>	
---	--

陈彬强/Chen Binqiang 123